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Seimo narys Stasys TUMǞNAS atsako Ǳ padǟjǟjo Nerijaus BRAZAUSKO klausimus.  

Nerijus Brazauskas (toliau ï N. B.). Rudens sesija parodǟ, kad pandemijos, neteisǟtos 

migracijos, infliacijos, agresyvaus geopolitinio lauko kontekste svarbiausiais darbotvarkǟs 

klausimais tapo nedidelio kiekio narkotikȎ dekriminalizavimas, liberalesnǟ alkoholiniȎ gǟrimȎ 

pardavimo tvarka pilnameļiams asmenims nuo 18 metȎ, 100 eurȎ dydģio vienkartinǟs iġmokos 

pasiskiepijusiems senjorams nuo 75 metȎ etc. Ar ġiȎ klausimȎ iġkǟlimas ir svarstymas Seimo 

komitetuose bei posǟdģiȎ salǟje nerodo, kad trȊksta politikȎ valstybininkȎ, kurie gebǟtȎ matyti ir 

sprňsti realias visos valstybǟs problemas, o ne tenkinti siaurus partinius interesus ir (ar) 

Ǳsipareigojimus rinkǟjams bei lobistams? 

Stasys Tumǟnas (toliau ï S. T.).  Atvirkġļiai, jie, Ănaujiejiñ Seimo nariai, atstovaujantys 

valdanļiajai koalicijai, ir galvoja, kad jie yra modernȊs, ġiuolaikiġki politikai. Pvz., Laisvǟs partijos 

trubadȊrai neslepia, kad jie Ǳ SeimŃ atǟjo ne miegoti, o vykdyti savo programŃ, o visus, kurie tuo abejoja, 

net koalicijos partnerius, vadina Ăagroliberalaisñ, suprask ï Ăkaimietukaisñ.  

Kaip LRS ir Pasaulio lietuviȎ komisijos narys, bendraujantis su daugybe pasaulio lietuviȎ, noriu 

atkreipti dǟmesǱ, kad gaunu daug susirȊpinimo, pasipiktinimo, Ǳspǟjimo, raginimȎ laiġkȎ nedaryti to, kas 

bandoma Ăprastumtiñ mȊsȎ liberalȎ. O tie klausimai kartojasi: ĂAr jȊs ten, Lietuvoje, manote, kad 

Amerikoje kvailesnis jaunimas, kad alkoholiu ten prekiaujama nuo 21 metȎ?ñ; ĂAr jȊs 

dekriminalizuodami siekiate to, kŃ Amerika iġgyveno prieġ 40ï50 metȎ?ñ TokiȎ klausimȎ daugybǟ, o 

atsakyti mes, bȊdami opozicijoje, galime tik balsuodami Ăprieġñ. Prisimenate, kaip oponentai ġaipǟsi, kad 

S. Skvernelio Vyriausybǟ iġmokǟjo 200 eurȎ iġmokas pirmojo karantino metu senjorams? Dabar uģ skiepŃ 

dovanojame po 100 eurȎ senjorams. Ar ļia jau kita situacija, ar tik dvejopi standartai? 

N. B. Lietuva jau kurǱ laikŃ vykdo nelegaliȎ migrantȎ Ăapgrňģimoñ politikŃ, kuri, mano galva, 

ateityje virs ieġkiniais Europos Ģmogaus TeisiȎ Teisme, nes galimai paģeidģiami Lietuvos prisiimti 

tarptautinǟs teisǟs (Visuotinǟs ģmogaus teisiȎ deklaracijos 5 straipsnis, reglamentuojantis, kad 

niekas negali bȊti kankinamas arba patirti ģiaurȎ, neģmoniġkŃ ar ģeminantǱ jo orumŃ elgesǱ arba 

bȊti taip baudģiamas; Konvencijos dǟl pabǟgǟliȎ statuso 33 straipsnis, draudģiantis bet kokiu bȊdu 

iġsiȎsti ir sugrŃģinti pabǟgǟlǱ Ǳ ġalǱ, kur jo gyvybei ar laisvei grǟstȎ pavojus dǟl rasǟs, religijos, 

pilietybǟs, priklausymo tam tikrai socialinei grupei ar dǟl politiniȎ paģiȊrȎ), Europos SŃjungos 
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teisǟs (Europos SŃjungos pagrindiniȎ teisiȎ chartijos 19 straipsnis, draudģiantis kolektyvinǱ asmenȎ 

iġsiuntimŃ etc.) Ǳsipareigojimai. 

S. T. Akivaizdu, kad ta netikǟta LietuvŃ uģgriuvusi problema (bǟda) nǟra vien tik Lietuvos reikalas, 

bet neaiġku, kaip tarptautiniuose teismuose bus sprendģiami galimi pabǟgǟliȎ skundai. Priminsiu, kad mes 

dabar Seime priimame daug ǱstatymȎ, jȎ pataisȎ dǟl esamos padǟties problemȎ sprendimȎ, bet Europos 

SŃjungos Ǳstatymai turi virġenybň prieġ Lietuvos Ǳstatymus, taigi mȊsȎ pastangos gali vienu teismo 

sprendimu bȊti nubrauktos. O tȎ problemȎ dǟl pabǟgǟliȎ statuso, jȎ teisinǟs padǟties, net gyvenimo, 

Ǳkurdinimo, integravimo sŃlygȎ kelia ir Seimo ģmogaus teisiȎ komiteto pirmininkas V. Raskeviļius, ir 

Seimo kontrolieriaus tarnyba. Yra daug perspǟjimȎ, priminimȎ ir apie tarptautinǟs teisǟs tariamus 

paģeidimus, jȎ interpretavimŃ remiantis ekstremalia situacija. Dar galiu priminti, regis, uģmirġtŃ 1969 m. 

geguģǟs 23 d. Vienos konvencijos dǟl tarptautiniȎ sutarļiȎ teisǟs 26 straipsnǱ, ǱtvirtinusǱ esminǱ Pacta 

sunt servanda (ĂSutarties privaloma laikytisñ) principŃ, 27 straipsnǱ imperatyviai sakantǱ, kad Ăġalis negali 

pasitelkti savo vidaus teisǟs nuostatȎ, kad pasiteisintȎ dǟl sutarties nesilaikymo.ñ 

 Nesu teisǟs ekspertas, bet Lietuvos argumentai, iġdǟstyti Vidaus reikalȎ ministro, Valstybǟs lygio 

ekstremaliosios situacijos operacijȎ vadovo sprendime (2021 m. rugpjȊļio 2 d. Nr. 10V-20), 

argumentuojant ES iġorine siena, nacionalinio saugumo interesais, masinio uģsienieļiȎ antplȊdģio 

likvidavimu, galimai yra nepakankami. Gali bȊti, kad tokiu sprendimu galimai paģeidģiamas Lietuvos 

Respublikos Konstitucijos 138 straipsnis, kuriame aiġkiai paraġyta, kad ĂTarptautinǟs sutartys, kurias 

ratifikavo Lietuvos Respublikos Seimas, yra sudedamoji Lietuvos Respublikos teisinǟs sistemos dalisñ. 

Bet tai jau konstitucinǟs teisǟs ģinovȎ reikalas tai paaiġkinti mums, ǱstatymȎ leidǟjams, bet nerimo yra.  

Apie tai kalba ir Lietuvoje prieglobstǱ radň pabǟgǟliai, humanitarinň pagalbŃ prie Lietuvos-

Baltarusijos sienos teikiantys Lietuvos pilieļiai ir nevyriausybiniȎ organizacijȎ atstovai. Tie, kas 

nesutinka ï net keliolika nevyriausybiniȎ organizacijȎ, pilietiniai judǟjimai, Lietuvos gyventojai ï 

parengǟ ir peticijŃ, kurioje nurodoma, kad Vyriausybǟs veiksmai kovojant su migracijos krize paģeidģia 

ģmogaus teises. Tvirtinama, kad Ăatvykǟliai nǟra grǟsmǟ, o galimybǟ kurti Ǳvairesnň bei turtingesnň 

LietuvŃ.ñ Organizatoriai, iġkǟlň konkreļius reikalavimus, ragina neapgrňģti prieglobsļio praġytojȎ Ǳ 

BaltarusijŃ ir sudaryti jiems realias galimybes pateikti prieglobsļio praġymŃ. Taip pat reikalaujama gerinti 

sŃlygas apgyvendinimo centruose, suteikti reikalingŃ medicinos pagalbŃ ir socialines paslaugas, vykdyti 

stebǟsenŃ dǟl galimȎ jȎ teisiȎ paģeidimȎ. Taigi prognozuoti, kaip esama situacija dǟl pabǟgǟliȎ krizǟs 

valdymo bus vertinama tarptautinǟs teisǟs kontekste, nesiimu, bet problemȎ gali kilti ateityje.  

N. B. Seimo Biudģeto ir finansȎ komitetas net nesvarstǟ JȊsȎ ir kolegȎ pasiȊlymo 2022 metȎ 

valstybǟs biudģeto ir savivaldybiȎ biudģetȎ finansiniȎ rodikliȎ patvirtinimo Ǳstatymo projektui Nr. 

XIVP -966. PasiȊlǟte skirti 750 tȊkst. eurȎ koncertȎ salǟs akustikos sprendiniȎ Ǳgyvendinimui ir 

tinkamam projekto ĂĠiauliȎ miesto savivaldybǟs Bǰ koncertinǟs Ǳstaigos ĂSaulǟñ infrastruktȊros 

modernizavimas ir iġplǟtimas, pritaikant jŃ visuomeniniams poreikiamsñ uģbaigimui. 

Gal ateityje reikǟtȎ nebesinaudoti Seimo nario teise teikti pasiȊlymus dǟl valstybǟs biudģeto 

finansiniȎ rodikliȎ, kadangi iġ anksto aiġku, kad jie bus atmesti, nes kasmet bus ta pati situacija ï 

valstybǟs iġlaidȎ didinimas didins valdģios sektoriaus deficitŃ? 

S. T. SiȊlote nuleisti rankas? O aġ siȊlau bȊti kantriems ir nuosekliems. Visa bǟda, kad valdģios 

galias norima fokusuoti ne LR Seime, o LR Vyriausybǟje, ir tai akivaizdģiai demonstruoja LRS Biudģeto 

ir finansȎ komiteto pirmininkas M. Majauskas.  

Gavň ĠiauliȎ miesto savivaldybǟs administracijos praġymŃ dǟl lǟġȎ numatymo 2022 m. biudģete 

koncertinǟs Ǳstaigos ĂSaulǟñ akustikos Ǳrangos ir renovavimo darbams baigti, tai aptarǟme su ĠiauliȎ 

kraġto biļiuliȎ grupǟs nariais, per 50 Seimo nariȎ savo paraġais tam pritarǟ. Tam VIENINGAI pritarǟ LRS 

KultȊros komitetas, svarstydamas pristatomŃ kitȎ metȎ biudģetŃ, komiteto posǟdyje savo argumentus 

iġsakǟ ĠiauliȎ meras A. Visockas, bet BFK posǟdyje pirmininkas dǟl ġio klausimo net neleido balsuoti, 

taip viskŃ Ănumesdamasñ Ǳ paskutinň galimybň ï jam pritarti jau Seimo salǟje. Bet kad 750 000 eurȎ suma 

ĂSauleiñ atsirastȎ 2022 metȎ biudģete, reikia jau maģiausiai 71 Seimo nario valios. Laukti liko nedaug... 

N. B. Kokias rinkǟjȎ / valstybǟs problemas sprendǟte pastaraisiais mǟnesiais? Kas pavyko, o 

kas ne? 

S. T. Kelta ir sprňsta nemaģai problemȎ. MȊsȎ frakcijos iniciatyva Ǳregistravome Ǳstatymo projektŃ, 

kurio tikslas ï skirti nemokamus pietus visiems mokiniams, kurie mokosi mokyklose pagal pradinio 

ugdymo programŃ nevertinant gaunamȎ pajamȎ. Nemokamo pradinukȎ maitinimo iġplǟtimas buvo ir yra 

LVĢS programinis Ǳsipareigojimas savo rinkǟjui.  

Tikimasi, kad nemokamas maitinimas visiems prieġmokykliniȎ ir pradiniȎ klasiȎ vaikams sumaģins 

socialinň bei emocinň atskirtǱ tarp pradiniȎ klasiȎ moksleiviȎ. Taip pat bȊtȎ ugdomi teigiami moksleiviȎ 

mitybos Ǳproļiai ir uģtikrinamas tinkamas moksleiviȎ mitybos reģimas. LVĢS frakcijos nariȎ teigimu, 



 

pradiniȎ klasiȎ moksleiviȎ skaiļius tendencingai maģǟjo nuo 150 tȊkst. (2009 m.) iki 116 tȊkst. (2020 

m.). Manoma, kad valstybǟs biudģeto iġlaidos nemokamiems pietums visiems pradinukams ģenkliai 

nepakis.  

ĠǱ rudenǱ pasiȊlǟme keisti bendrojo ugdymo vertinimo sistemŃ, kurioje dǟmesys tektȎ ne 

baigiamiesiems egzaminams, o ir mokymosi vidurkiams, baigiamajam darbui bei neformaliajam 

ugdymui. Tai keiļia ne tik poģiȊrǱ Ǳ mokymŃsi, bet ir sudaro galimybes aukġtosioms mokykloms bei 

bȊsimiems darbdaviams individualiai dirbti su bȊsimais studentais ir specialistais, o mokiniams ï visus 

metus nuosekliai siekti ģiniȎ ir jas gilinti net ir dvyliktoje klasǟje, kuri ġiuo metu yra skiriama ģiniȎ 

kartojimui ir pasiruoġimui egzaminams. 

Ġis modelis pakeistȎ pasenusǱ ir iġ inercijos Lietuvoje vis dar veikiantǱ brandos vertinimŃ. Pagal ġǱ 

modelǱ baigiamieji egzaminai sudarytȎ tik pusň viso Ăsvorioñ norint gauti brandos atestatŃ, t.y. 50 

procentȎ.  Tuo metu 20 procentȎ bȊtȎ skiriama paģymiȎ vidurkiams nuo 8  (pirmos gimnazinǟs) klasǟs, 

po 15 procentȎ sudarytȎ brandos darbas ir neformalus ġvietimas.  

SiȊloma skaiļiuoti moksleiviȎ vidurkius nuo 8 klasǟs ir nustatyti pereinamŃjǱ laikotarpǱ iki 2027-

ȎjȎ dǟl to, kad vaikai ir tǟvai priprastȎ prie sistemos, bȊtȎ spǟta suvienodinti moksleiviȎ vertinimŃ 

skirtingose mokyklose.  

Su savo padǟjǟjais sprendǟme gyventojȎ problemas, kilusias dǟl nesusikalbǟjimo su daugiabuļio 

namo administratoriumi. Gyventojai taip pat iġreiġkǟ susirȊpinimŃ dǟl GalimybiȎ paso tvarkos taikymo. 

Kiti praġǟ Seimo nario kreiptis Ǳ Aplinkos ministrŃ dǟl Valstybinǟs teritorijȎ planavimo ir statybos 

inspekcijos keliamȎ reikalavimȎ. Kai kurie pilieļiai, gavň jiems nepalankius galutinǟs instancijos teismo 

sprendimus, kreipiasi Ǳ Seimo narǱ tikǟdamiesi, jog Seimo narys uģginļys teismo sprendimus.  

Deja, tokiems tenka priminti, kad 114 Konstitucijos straipsnis aiġkiai nurodo, jog Ă[...] Seimo nariȎ 

ir kitȎ pareigȊnȎ, politiniȎ partijȎ, politiniȎ ir visuomeniniȎ organizacijȎ ar pilieļiȎ kiġimasis Ǳ teisǟjo ar 

teismo veiklŃ draudģiamas ir uģtraukia Ǳstatymo numatytŃ atsakomybň.ñ Kita vertus, jei matome, kad 

atsiranda naujȎ aplinkybiȎ, uģklausas siunļiame atitinkamoms institucijoms, siȊlome kreiptis Ǳ Seimo 

kontrolieriaus tarnybŃ.  

N. B. Seime Ǳregistravote pasiȊlymŃ dǟl Valstybinǟs kalbos konstitucinio Ǳstatymo projekto 

NR. XIVP-880. Kas tai paskatino padaryti ir kokias nacionalines ir Europos SŃjungos kalbos 

politikos tendencijas, problemas ir numanomus rezultatus matytumǟte? 

S. T. Patikslinti, apibrǟģti kai kurias nuostatas ir paskatino mano jau minǟtos liberaliȎjȎ, 

pasakyļiau, globalistiniȎ jǟgȎ pastangos klibinti, kǟsintis Ǳ konstitucines vertybes, tarp kuriȎ yra ir lietuviȎ 

kalba.  Valstybǟ turi uģtikrinti lietuviȎ kalbos ï konstitucinǟs vertybǟs ï apsaugŃ ir raidŃ, todǟl siȊlau 

tikslinti antrŃjŃ Preambulǟs dalǱ, nes ir Konstitucinis Teismas yra konstatavňs: ĂKonstitucinis valstybinǟs 

kalbos statuso Ǳtvirtinimas reiġkia, kad lietuviȎ kalba yra konstitucinǟ vertybǟ.ñ (1999 m. spalio 21 d. 

nutarimas). Pristatau kelis pasiȊlymus (jie paryġkinti): 

ĂSiekdamas, kad kiekvienas Lietuvos Respublikos pilietis mokǟtȎ ir gerbtȎ lietuviȎ kalbŃ, o 

valstybǟ uģtikrintȎ lietuviȎ kalbos kaip konstitucinǟs vertybǟs apsaugos priemones;ñ 

ĂLietuvos Respublikos Seimas, atsiģvelgdamas Ǳ tai, kad lietuviȎ kalba yra valstybinǟ kalba, 

Tautos kultȊrinio ir socialinio tapatumo, pilietinǟs tautos integravimo, Tautos suvereniteto raiġkos 

uģtikrinimo ir visuomenǟs vienijimo pagrindas, vienas iġ svarbiausiȎ valstybǟs vientisumo ir jos 

nedalomumo poģymiȎ, pilieļiȎ lygiateisiġkumo ir normalaus valstybǟs ir savivaldybiȎ ǱstaigȎ 

funkcionavimo garantija.ñ 

Liberalai abejoja, ar apskritai reikia institucijȎ, kurios rȊpinasi lietuviȎ kalba. Ġtai kodǟl siȊlau 

patikslinti sŃvokŃ: ĂKalbos tvarkyba ï valstybinǟs kalbos statusŃ ir lietuviȎ bendrinǟs kalbos vartojimo 

taisyklingumŃ uģtikrinanļiȎ teisiniȎ, finansiniȎ ir organizaciniȎ priemoniȎ visuma, lietuviȎ kalbos 

norminimas ir normȎ sklaida, lietuviȎ kalbos iġtekliȎ gausinimas.ñ  

N. B. Ateityje politologai ir istorikai, vertindami 2020ï2021 m. Lietuvos uģsienio politikŃ, 

turǟs Ǳvertinti ne tik Aġtuonioliktosios Lietuvos Respublikos Vyriausybǟs programos prioritetinius 

projektus, tarp kuriȎ ir projektas ĂLietuva ï laisvǟs ir demokratijos plǟtros centrasñ, bet ir Seimo 

Uģsienio reikalȎ komiteto pirmininko frazň, iġsakytŃ LRT AktualijȎ studijos laidoje ĂKaip Kinija 

dar gali grasinti  Lietuvai?ñ: Ă[...] mes esame tie, kurie faktiġkai padedame suvienyti Vakarus 

esminiu dalyku, kuris ateityje bent 50 metȎ Ǳ priekǱ bus vienas iġ svarbiausiȎ.ñ Ar  Lietuva nedaro 

strateginǟs klaidos Ǳsivaizduodama esanti sunkiasvorǟ geopolitikos ģaidǟja? O galbȊt trȊksta 

racionaliȎ politikȎ, kurie ģinotȎ ir tai, kaip ir kodǟl II  Lietuvos Vyriausybǟ, vadovaujama Ministro 

Pirmininko Mykolo Sleģeviļiaus,  iġmintingai atsisakǟ pretenzijȎ Ǳ LiepojŃ? 

S. T. Primindamas tarpukario reikalus, neprovokuok santykiȎ dar ir su Latvija krizǟs. Aiġku, 

juokauju, svarbu, kad Lietuva turi prieigŃ prie Baltijos jȊros, bet neuģtektȎ abiejȎ rankȎ pirġtȎ 



 

suskaiļiuoti, kiek tȎ uģsienio politikos klaidȎ darome ġiandien. Kokie mes galime bȊti sunkiasvoriai 

geopolitikos ģaidǟjai, jei net nesugebame patys susitarti, kas ï Prezidentas ar Premjerǟ turi atstovauti 

Lietuvai Europos VadovȎ Taryboje. Kad nesame Ăsunkiasvoriaiñ, ne kartŃ iġgirdome net iġ savo valstybiȎ 

partneriȎ vadovȎ, pvz., buvusio PrancȊzijos prezidento J. Chiraco, kuris priminǟ, kad ĂBaltijos ġalys 

praleido progŃ patylǟtiñ. Gal todǟl, kad dabartiniai Lietuvos uģsienio politikos formuotojai Seime, 

Vyriausybǟje yra jauni, nelabai patyrň ir subrendň diplomatiġkai galynǟtis su pasaulio didģiaisiais, darome 

aibes klaidȎ ï nepatylime net kai ir labai verta, susipykti sugebǟjome ir su Kinija, apsipykti su Sakartvelu, 

ĂbaltarusiġkȎ trŃġȎ krizǟsñ situacijoje dviprasmiġkai vertiname net partnerystň su JAV, neva mums 

svarbiau Europos SŃjungos sankcijȎ taisyklǟs Baltarusijai, o ne tokios, kokias numaļiusios JAV (pvz., 

kad sankcijos galioja tik naujoms sutartims).  

Neģinau, ar labiau kenkia, ar padeda mȊsȎ pasirinkta pozicija dǟl santykiȎ su Taivanu statuso. Kaip 

ir visos demokratinǟs ġalys, palaikykime Taivano ģmoniȎ lȊkesļius laikytis demokratiniȎ procesȎ, bet ne 

skuba steikime ne Taipǟjaus atstovybň Lietuvoje, kaip daro dauguma valstybiȎ, o TaivanieļiȎ atstovybň, 

taip tiesmukiġkai konfrontuojant su oficialiŃja Kinijos politika... Juk atsako ilgai nereikǟjo laukti. Kinija 

sumaģino santykiȎ su Lietuva diplomatinǱ statusŃ, praneġǟ, kad Lietuvoje nebeiġdavinǟs vizȎ... 

NutrȊko tiesioginiai traukiniȎ marġrutai, reikǟs ieġkoti tarpininkȎ, taigi uģ Kinijos prekes mokǟsime 

daugiau, Lietuvos verslininkai prarado milijonines sutartis, kurios buvo pasiraġytos su Kinija, o ne su 

Taivanu, tad ir nukreipti savo produkcijŃ ne Ǳ milijardinň KinijŃ, o tik milijoninǱ TaivanŃ ï tai yra 

nelygiaverļiai dalykai ir siȊlymai. Lietuvos verslas Kinijoje tapo nepageidaujamas, todǟl didģiausia 

pasaulio rinka mums tapo sunkiai pasiekiama. To pasekmes neiġvengiamai pajus kiekvienas Lietuvos 

gyventojas. 

Susidaro ǱspȊdis, kad karġtakoġiai mȊsȎ uģsienio politikos skelbǟjai pirma pasako, o paskui galvoja, 

kas iġ to bus.  Vienas iġ tokiȎ ï paskleista ģinia apie Pekino ģiemos OlimpiniȎ ģaidyniȎ boikotavimŃ. 

Nukentǟs ne politikai, o sportininkai, juoba kad ir pasaulyje kalbama ne apie ģaidyniȎ galimŃ boikotŃ, o 

tik apie tai, kad kai kurios valstybǟs nesirengia Ǳ jas siȎsti diplomatȎ, aukġļiausias pareigas uģimanļiȎ 

pareigȊnȎ. 

Ġtai kodǟl LVĢS savo suvaģiavime Marijampolǟje paskelbǟ rezoliucijŃ, kuria kreipǟsi Ǳ PrezidentŃ 

G. NausǟdŃ: ĂLietuvos valstieļiȎ ir ģaliȎjȎ sŃjunga Suvaģiavime patvirtino rezoliucijŃ, kuria reiġkia 

nerimŃ dǟl susidariusios situacijos valstybǟje, ragina valdanļiuosius nutraukti Lietuvai bei jos ģmonǟms 

ģalŃ daranļius veiksmus ġalies vidaus ir uģsienio politikoje. LVĢS kvieļia LR PrezidentŃ bȊti 

Konstitucijos garantu ir toliau imtis aktyvios lyderystǟs, sprendģiant valstybǟs vidaus bei uģsienio 

politikos klausimus, siekiant kelti Lietuvos ģmoniȎ optimizmŃ, gerinti socialinň ir psichologinň aplinkŃ, 

pasitikǟjimŃ mȊsȎ valstybe tiek Lietuvos Tautos, tiek pasaulio valstybiȎ mastu.ñ 

N. B. ĠiauliȎ miesto savivaldybǟs taryba 2021-12-02 posǟdyje patvirtino ĠiauliȎ miesto 

savivaldybǟs bendrojo ugdymo mokyklȎ tinklo pertvarkos 2021ï2025 metȎ bendrŃjǱ planŃ, pagal 

kurǱ ĠiauliȎ suaugusiȎjȎ mokykla nuo 2022-09-01 bus reorganizuojama prijungimo bȊdu, t.y. 

gimnazija bus prijungiama prie ĂSaulǟtekioñ gimnazijos Ǳsteigiant SuaugusiȎjȎ mokymo ir 

Tardymo izoliatoriaus skyrius. Kaip vertinate ġǱ politinǱ sprendimŃ, SuaugusiȎjȎ mokyklos 

argumentus ir pastangas, ko iġ ġios istorijos galǟtȎ pasimokyti kitȎ bendrojo ugdymo mokyklȎ, 

kuriȎ steigǟja yra ĠiauliȎ miesto savivaldybǟ, bendruomenǟs?  

 S. T. Taip, teisingai pasakyta, kad tai ne gyventojȎ, o Ăpolitinis sprendimasñ. Nebuvo iġgirsti nei 

SuaugusiȎjȎ mokyklos darbuotojȎ, moksleiviȎ balsai, nei tarybos nario J. Pabrǟģos, nei Z. Medģidovo 

argumentai, alternatyvȊs siȊlymai. Na o Ǳ mano, Seimo nario, raġtŃ ir klausimus buvo atsakyta tik posǟdģio 

dienŃ, tik prasidǟjus Tarybos posǟdģiui atsakymai buvo iġsiȎsti Tarybos nariams. O mano raġte ï ne 

Ăemocijosñ, kaip pasakǟ kai kurie Ġvietimo, kultȊros ir sporto komiteto nariai (aiġku, kad suinteresuoti). 

Aġ ne prieġ optimizacijas, bet jos turi bȊti pagrǱstos rimtais argumentais. Ir ļia negali Ǳtakos daryti nei 

Seimo narys, nei ĠMSM, nes mokyklos tinklo pertvarka yra savivaldybǟs prerogatyva.  

Bet yra daug klausimȎ be atsakymȎ: ar nepakanka, kad uģdaroma (reorganizuojama) N. Valterio 

jaunimo mokykla; kodǟl nesvarstytas atvirkġtinis variantas ï kad kaģkas bȊtȎ jungiama prie SuaugusiȎjȎ 

mokyklos, o ne jŃ aukoti?; kaip bȊtȎ, jei ne ĂSaulǟtekioñ, o SuaugusiȎjȎ mokykloje dirbtȎ 4 miesto 

savivaldybǟs Tarybos nariai (visi ï valdanļiosios daugumos); kodǟl mokykla kritikuojama, nors dǟl 

kokybǟs Ġvietimo skyrius nǟra pastaraisiais metais iġsakňs jokiȎ priekaiġtȎ, o pagrindinis priekaiġtas ï per 

daug kvadratiniȎ metrȎ vienam mokiniui.  

Dar keistesni norai ï nukreipti ĠiauliȎ Rǟkyvos progimnazijos mokinius Ǳ ĂSaulǟtekioñ gimnazijŃ. 

Kodǟl, juk ji arļiau bȊtȎ tik tuo atveju, jei per Rǟkyvos eģerŃ bȊtȎ nutiestas tiltas. Be to, pastaraisiais 

metais pavyko ĠMSM Ǳtikinti, kad Rǟkyvos progimnazija auga, daugǟja mokiniȎ, skirtas didelis 

finansavimas mokyklai renovuoti, plǟsti. Ar nepasikeis situacija po tokiȎ sprendiniȎ? Atkreipiu dǟmesǱ ï 



 

aġ nekritikuoju ĂSaulǟtekioñ gimnazijos ï ten dirba puikȊs pedagogai, bet kalta rajono demografinǟ 

situacija. Aġ kalbu apie demokratijŃ. O ji, kaip daģnam iġ mȊsȎ atrodo, kartais bȊna pavagiama. Taip 

atsitiko ir ġǱ kartŃ ï skubant, neiġklausius visȎ nuomoniȎ, argumentȎ.  

N. B. Europos Komisija, reaguodama Ǳ dabartinius ir naujus COVID-19 iġġȊkius, tarp jȎ ir Ǳ 

Omicron variantŃ, kuris yra Ăglobali grǟsmǟ, reikalaujanti globaliȎ veiksmȎñ, 2021 m. gruodģio 1 

d. Komunikate paģymǟjo: ĂJau ģinoma, kad vakcinacija sumaģina infekcijos tikimybň ir yra labai 

efektyvi palengvinant sunkiŃ ligŃ ir iġvengiant mirties. Skiepijimas nesiȊlo visiġkos apsaugos nuo 

infekcijos, ir paskiepyti ģmonǟs, jei jie yra infekuoti, taip pat gali perduoti ligŃ. Taļiau uģsikrǟtň 

paskiepyti ģmonǟs yra dar toli nuo reliatyviai ġvelnaus COVID 19 atvejo. Kitais ģodģiais, 

skiepijimas labai reikġmingai sumaģina kiekvieno ġansus sunkiai susirgti COVID-19 liga.ñ Kodǟl 

tokios objektyvios informacijos nepateikia mȊsȎ valdģios institucijos ir ģiniasklaida, pasirinkň 

gŃsdinimo, bauginimo ir baudimo strategijŃ? 

S. T. Nekalbǟsiu apie minimus globalius veiksmus, kuriuos iġvadose ir rekomendacijose pateikia ir 

pateiks Lietuvos sveikatos apsaugos ministerija, Vyriausybǟs darbo grupǟs, Nacionalinis visuomenǟs 

sveikatos centras prie Sveikatos apsaugos ministerijos.  

MȊsȎ siȊlymai yra paprastesni. LVĢS frakcijos nariai siȊlome nedelsiant Ǳgyvendinti ġias praktines 

vakcinacijos skatinimo priemones: 1. Iġplǟsti galimȎ iġmokȎ pasiskiepijus gavǟjȎ grupň iki siȊlytȎ 65+; 

2. Uģtikrinti, kad kiekviena poliklinika ir ġeimos gydytojo kabinetas turǟtȎ vakcinas. Ġiuo metu turint 

vakcinȎ pertekliȎ nǟra jokios bȊtinybǟs vengti dalies nepanaudotȎ vakcinȎ utilizavimo, jei neateitȎ visi 

kviestieji pasiskiepyti; 3. Uģtikrinti, kad nedelsiant bȊtȎ koreguojami reikalavimai vaistinǟms ir skiepytis 

bȊtȎ galima visose vaistinǟse, kuriose dirba vaistininkas; 4. Uģtikrinti, kad pas kiekvienŃ nepasiskiepijusǱ 

senjorŃ skiepijimo komanda apsilankytȎ asmeniġkai.  

        SiȊlome kurti pakankamas finansines paskatas medikams, skatinanļias tokiŃ veiklŃ pagal galimybes 

vykdyti ir savaitgalǱ. Ministerija privalo imtis lyderystǟs ir procesȎ koordinavimo, nuolat stebint 

vakcinacijos procesus savivaldybǟse ir imtis aktyviȎ veiksmȎ bei pagalbos teikimo ten, kur procesas nǟra 

sklandus. 

   N. B. Ko palinkǟtumǟte ġiaulieļiams, ĠiauliȎ kraġto ģmonǟms artǟjanļiȎ ġv. KalǟdȎ proga? 

   S. T. Laiko ratas nenumaldomai bǟga. Mylǟki(t)me vieni kitus: saviġkius, kaimynus, savo kraġto 

ģmones. Dalinkimǟs dģiaugsmu, uģjauskime nelaimǟse, kuriȎ, deja, neiġvengiame. 

   Linkiu ne tik su artimuoju dalytis dģiaugsmu, ġviesa ir viltimi, kuriŃ pasauliui dovanoja Kristaus 

gimimas. SugrǱģkime prie paprastumo, kuklumo ir tikrumo, ģinodami, kad Dievas visada yra su mumis.  

   Linkiu Jums ǱdomiȎ, atgaivinanļiȎ ir ǱsimintinȎ 2022-ȎjȎ metȎ, kuriuos Ǳprasminkime kartu 

kȊrybingai minǟdami Lietuvos Respublikos Seimo paskelbtus atmintinus metus. 

   SveikȎ, prasmingȎ, viltingȎ Jums artǟjanļiȎ 2022-ȎjȎ metȎ! 

 

Dǟkoju uģ pokalbǱ! 

       



 

          

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

LIETUVOS AKTUALIJA: PATOBULINTA S 2022 METȍ VALSTYBǞS 

BIUDĢETO PROJEKTAS 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ĂAkivaizdu, kad problema rimta. Bet akivaizdu, kad 

siekiama stiprokai praplǟsti tŃ vieġȎjȎ asmenȎ sŃraġŃ, 

man atrodo, ne visada Ǳvertinus galimus asmenȎ 

teisinius paģeidimus. Gerbiamasis praneġǟjau, ar 

jums neatrodo, kad ļia yra truputǱ iġrandamas 

dviratis, ar nepakanka pateikti vieġojo asmens 

principŃ, kurǱ puikiai iġaiġkino Konstitucinis 

Teismas dar 2002 metais?ñ  

ĂGerbiama premjere, aġ suprantu, kad jȊs Ǳ valias turite 

sprňstinȎ problemȎ ir be manňs. Taļiau ar negalite 

pagelbǟti, kad susǟstȎ du ministrai, aplinkos ministras 

ir ġvietimo ministras, ir iġsprňstȎ vienŃ problemŃ. ǰ 

mane kreipǟsi mokslininkai, gamtininkai, susirȊpinň, 

kad rekreacinǟse zonose, saugomose teritorijose, 

paģintiniuose takuose visiġkai panaikinti mokslininkȎ 

etatai. Ir jie susirȊpinň, kad kai rengiami projektai uģ 

milijoninius pinigus, tie visi paģintiniai takai, aiġku, 

reikalingi, naikinamos radimvietǟs, retos augalijos, 

gyvȊnijos rȊġys, nes visiġkai nǟra kas pataria tiems 

rengǟjams, neliko mokslininkȎ etatȎ.ñ 

 

DARBAS TAUTOS ATSTOVYBǞJE  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

RINKǞJAI 


